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Słowo wstępne

Tom oddawany do rąk czytelników to druga część zbiorowej publikacji: 
Codzienność i  niecodzienność oświeconych1, która wyrosła z  interdyscyplinarnych 
obrad konferencyjnych, zorganizowanych przez studenckie Koło Oświeconych 
Uniwersytetu Śląskiego w  Katowicach w  dniach 15–16 listopada 2012 roku. 
Książka obejmuje rozprawy, w których autorzy czynią przedmiotem rozważań 
wielorakie doświadczenia i zachowania konkretnych osób oraz problemy, posta-
wy i tendencje o charakterze ponadjednostkowym, sytuujące się w trzech prze-
strzeniach oświeceniowej rzeczywistości polskiej i zagranicznej: w szlacheckich 
i magnackich rezydencjach, w krajowych i  cudzoziemskich podróżach, a  także 
na scenie publicznej. Poszczególne prace przybliżają różnorodne realia drugiej 
połowy XVIII, a  także początków XIX stulecia, zaświadczające o  naszej rodzi-
mej oraz europejskiej kulturze materialnej i duchowej owego czasu. Dzięki tym 
rozważaniom czytelnik ma możliwość postrzegania ówczesnej rzeczywistości 
z  różnych perspektyw.

Szerokie spektrum spraw, które w  poszczególnych rozprawach obserwo-
wane są w  zbliżeniach, przedstawia praca otwierająca tom. Umożliwia ona 
spojrzenie na zjawiska i  tendencje znamienne zarówno dla codzienności, jak 
i  odświętności „świata polskiego” końca XVIII wieku oczyma cudzoziemca 
w  tym czasie przebywającego w  Rzeczypospolitej2. Następne prace doty-
czą wystroju oraz funkcjonalnych aspektów wnętrz magnackich rezyden-
cji, a  także kompozycji i  zabudowy ogrodów. Autorzy poświęcają również 
uwagę wielorakim doświadczeniom, przeżyciom i  refleksjom utrwalonym 

	 1	 Codzienność i  niecodzienność oświeconych. [Cz.] 1: Przyjemności, pasje i  upodobania. Red. 
B. Mazurkowa z udziałem M. Marcinkowskiej i  S.P. Dąbrowskiego. Katowice 2013.
	 2	 Podobnie jak w przypadku pierwszej części zbiorowej publikacji, rozprawę otwierającą 
książkę Agata Roćko, jako honorowy gość konferencji, przygotowała na potrzeby tego właśnie 
tomu.
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w  relacjach z  zagranicznych wyjazdów naszych rodzimych podróżników oraz 
planom i  przedsięwzięciom matrymonialnym przedstawicieli polskiej arysto-
kracji w  kraju i  za granicą. Przybliżone są też obserwacje poczynione przez 
obcokrajowców stykających się z  osobliwym dla nich (z  różnych względów) 
dworem szlacheckim. W  kolejnych rozprawach rozważania skupiają się na 
realiach ówczesnych środowisk miejskich, a  także na literackich wizerunkach 
imiennie wskazanych, znanych postaci życia publicznego, których osobowość, 
postawa i  postępowanie bulwersowały opinię społeczną i  przyciągały pióra 
ówczesnych literatów. Czytelnik ma ponadto możliwość zapoznania się ze 
szczegółowym przeglądem problematyki publicystycznych wypowiedzi ze 
schyłku XVIII wieku, zogniskowanych na przyczynach, przejawach, przewi-
dywanych skutkach oraz zalecanych sposobach przeciwdziałania postępującej 
w  Polsce depopulacji. Tom zamyka rozprawa poświęcona paralelom i  analo-
giom, jakie za sprawą epigrafów oświeceniowi literaci projektowali między 
wydarzeniami, zjawiskami oraz postaciami odległych, mitycznych i  historycz-
nych, dziejów starożytnych a  kilkoma faktami sobie współczesnymi, które 
w  bulwersującej, ale też radosnej aurze poruszały serca i  umysły Polaków, 
przerywając stały rytm ich życia codziennego.

Jak wynika z dokonanego przeglądu, publikacja ta koresponduje z proble-
matyką tomów od wielu już lat wydawanych w ramach serii „Życie codzienne”, 
poświęconej szeroko pojętej kulturze polskiej i  europejskiej dawnych wieków. 
Przedmiotem obserwacji są w tych pracach zarówno zjawiska powszechne, roz-
grywające się na scenie publicznej, jak i przynależące do sfery życia prywatnego, 
a  nawet intymnego; procesy, zjawiska oraz poświadczenia kultury materialnej 
i  duchowej; zróżnicowane realia i  uwarunkowanie funkcjonowania różnych 
grup społecznych, a  także obszary ściśle związane z  konkretnymi świętami 
i wydarzeniami niecodziennymi, wyjątkowymi. Potwierdzeniem fenomenu po-
pularności tych zagadnień we współczesnych badaniach jest spektrum proble-
mów podjętych już w  publikacjach, które przybliżają obyczaje, różne „radości 
i  troski dnia codziennego”, magnackie rezydencje oraz rozliczne przyjemności 
ludzi XVIII wieku3.

Na zróżnicowane (wąskie i szerokie) pojmowanie zjawiska czy też kategorii 
„codzienności” zwróciła już uwagę Teresa Kostkiewiczowa w studium pierwot-
nie otwierającym olsztyński tom z  2006 roku, koncentrując się na wielorakim 
rozumieniu owego pojęcia w  licznych pracach4. Na gruncie tytułowej formuły, 

	 3	 Zob. Między Barokiem a  Oświeceniem. Obyczaje czasów saskich. Red. K. Stasiewicz, 
S. Achremczyk. Olsztyn 2000; Dwory magnackie w XVIII wieku. Rola i znaczenie kulturowe. Red. 
T. Kostkiewiczowa, A. Roćko. Warszawa 2005; Między Barokiem a Oświeceniem. Radości i  troski 
dnia codziennego. Red. S. Achremczyk. Olsztyn 2006; Przyjemność w kulturze epoki rozumu. Red. 
T. Kostkiewiczowa. Warszawa 2011.
	 4	 T. Kostkiewiczowa: O  kategorii codzienności i  o  codzienności w  literaturze. Na przykładzie 
poezji XVIII wieku. W: Między Barokiem a Oświeceniem. Radości i troski dnia codziennego…, s. 7–17; 
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patronującej katowickim obradom, a obecnie także rozprawom zawartym w obu 
częściach zbiorowej publikacji, powstały teksty obejmujące refleksją nie tylko 
zdarzenia zwyczajne, przewidywalne, wpisane niejako w  rytuał codzienności, 
lecz także te odświętne, związane z  rytmem i  zróżnicowanymi formami życia 
publicznego, również politycznego. To skłania do refleksji, że pojmowanie kate-
gorii „codzienności” poszerza się, a ona sama w pewnej mierze staje się nieostra 
znaczeniowo, stąd najlepsze uchwycenie fenomenu owego zjawiska możliwe 
jest dzięki ujmowaniu go w  kontekście dwóch opozycji. Pierwsza zestawia ze 
sobą to, co codzienne (powszednie, powtarzalne), z tym co, niezwykłe (rzadkie, 
nadzwyczajne). Druga natomiast, która – jak podkreśla Teresa Kostkiewiczowa 
– wydaje się w tym przypadku ważniejsza, zestawia ze sobą to, co powszednie, 
z  odświętnym (sakralnym, świątecznym), dzięki czemu „codzienny wymiar 
życia ulega jakby głębszej relatywizacji i związany jest z kulturowo zmiennym 
pojmowaniem sacrum”5.

W  kontekście tych ustaleń oraz zmagań badaczy ze wskazaną kategorią 
nadrzędną sytuuje się zarówno obecny, jak i  poprzedni tom pokonferencyjny. 
Obie publikacje przybliżają bowiem współczesnemu odbiorcy „codzienność 
i  niecodzienność” doświadczeń, przeżyć, upodobań i  pasji ludzi Oświecenia, 
zarówno w naszym kręgu rodzimym, jak i europejskim, poświadczonych prze-
kazami piśmienniczymi, a  także innymi, zróżnicowanymi wytworami, które są 
wyrazem kultury materialnej i  duchowej XVIII i początków XIX stulecia6.

Redaktorzy

Katowice, kwiecień 2013 r.

w wersji poszerzonej praca ukazała się w książce autorki. Zob. Eadem: Z oddali i z bliska. Studia 
o wieku oświecenia. Warszawa 2010, s. 262–277.
	 5	 Zob. Eadem: O kategorii codzienności i o codzienności w literaturze…, s. 9–10; w poszerzo-
nej wersji rozprawy, s. 265–266.
	 6	 Przytoczenia z  dawnych przekazów rękopiśmiennych i  drukowanych podawane są 
w  tomie w  zapisie zmodernizowanym, uwzględniającym jednak charakterystyczne cechy 
ówczesnej polszczyzny.
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Every-day and occasional life of the Enlightened

2
In a  residence, in a  journey and on the public stage

Summary

The book constitutes the second part of the publication deriving from the Poland-
wide conference of all level students and academics, organised in Katowice by the Circle 
of the Enlightened of the University of Silesia. The articles included in the volume, 
written by both the experienced and beginner researchers, concentrate on various issues, 
conditions, and manifestations of an every-day existence and lifestyle of people in the 18th 
century, as well as occasional facts and events that got a lot of publicity at this time, and 
concerned particular persons or the whole society. The subject of observation concerns 
three broad areas of the Polish and European reality those days: aristocratic palaces and 
gardens as well as noble manor houses, namely, places visited by Poles abroad and by 
foreign travelers in our country for various reasons, and the public stage in a  political, 
social, traditional and historical dimension. The basis of investigation constitutes Polish 
and foreign literary works sensu stricte (among others occasional poetry, name-addressed 
poems and pamphlets), practical texts (diaries, journey reportages, correspondence) and 
journalism of the Great Sejm, as well as artistic projects of an interior design of aristo-
cratic residences proving aesthetic preferences of the elite representatives at that time.

The very publication contributes important findings and new content to the knowl-
edge on various aspects of a  private and public life in the 18th century, also including 
a  sensual perception of the world retained in the texts of the epoch. The authors inter-
estingly show the co-existence of the elements of an every-day life and factors going 
beyond the ordinary nature in many situations and spheres of the reality at that time. 
They bring the ways totally private issues overlapped with individual or native busi-
nesses, as well as economic situations being public or occasional in nature then closer. 
Besides, they introduce important aspects, such as how the foreigners perceived cultural, 
social or civilization aspects of the Polish reality and the world outsider the Republic 
of Poland by our travelers.

A  wide array of problems related to living in a  city is characterised in the vol-
ume above all from the morale point of view on the examples of various behaviors of 
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the urban space inhabitants. An introductory article by Agata Raćko pays attention to 
a journey reportage by Friedrich Schulz, a city dweller from Livland who, when staying 
in Warsaw at the time of the Great Sejm, recorded the good and the bad sides of the 
Warsaw aristocracy in his notes, writing about residences and journeys made by the 
representatives of aristocracy, as well as their activity on the public stage.

 Dorota Molińska thoroughly analysed an interior design of Franciszek Bieliński’s 
Warsaw residence as well as August Aleksander and Maria Zofia Czartoryska’s palace 
in Puławy projected by Juste-Aurèle Meissonnier, bringing special aesthetic values and 
the choice of elements and ornament al motives typical of the 18th century Rococo used 
by the French artist closer. Katarzyna Kaczmarczyk, on the other hand, paid attention 
to the space situated around European residences (above all English ones) at that time, 
presenting the main themes of old reflections on gardens, and thoroughly enquiring 
sensual, physical and motor factors shaping a  full aesthetic experience in a  landscape 
garden in the 18th century. Dariusz Piotrowiak, subsequently, brings observations and 
very unwelcome diagnoses of West-European travelers concerning the construction and 
equipment of the manor houses of the Polish gentry in the 18th century, as well as living 
conditions in the province of the impoverished part of this social group closer.

A part devoted to journeys and courtship experienced by the representatives of the 
18th century aristocracy brings selected biography stages and particular actions of the 
two members of the Radziwiłł family closer in the articles written by three historians. 
Paweł Gad outlines details of a two-year journey to the West (1721–1723) made by Michał 
Kazimierz “Rybeńko”, on the basis of the correspondence of a young aristocrat with his 
mother most of all, and his short entries in a diary, reconstructing the path of the passage 
and the course, as well as the atmosphere of his meetings with the representatives of aris-
tocracy in the European manor houses. Agata Muszyńska and Aleksandra Skrzypietz, on 
the other hand, paid attention to matrimonial twists and turns of the Radziwiłł brothers, 
observing mainly a letter material from the very epoch in a detailed way. The first of the 
authors presents details concerning the so far unknown efforts “Rybeńko” made when 
proposing to Maria Zofia Sieniawska whereas the second one brings the unfortunate 
attempts his younger brother Hieronim Florian made in Mannheim when proposing to 
Maria Franciszka, the youngest margrave von Sulzbach whose dowry would allow the 
Radziwiłł family to regain a part of Neuburg goods closer.

Works being thoroughly observed by Aleksandra Norkowska were related to the 
18th century urban space. The author presents a vision of the cosmosphere of the towns 
being maintained by writers at that time, pointing to its key qualities, such as dominance 
of unpleasant smells and the lack of an olfactory differentiation between poor and rich 
people. A  bit different perspective is taken by Aurelia Has observing the functioning 
of the city-capital city community in the second half of the 18th century. She brings the 
images of Warsaw dwellers at that time closer, them being outlined in poems by Jan 
Czyż, a  less-known poet in the era of Stanisław August, critically evaluating indecent 
entertainment , ruthless pursuit of money, positions and splendors, as well as increasing 
corruption in the jurisdiction observed in this circle.

The issues dealt with in the last three articles are connected with the events playing 
a  great political and social role in the era of Stanisław August, as well as well-known 
figures of the public stage at that time. Basing on rhymed lampoons from this very pe-
riod, Szymon Piotr Dąbrowski reconstructs pejorative images of Elżbieta neé Branicka 
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Sapieżyna, where the biblical, and mythological themes and motives, as well as historical 
references served the purpose of the exposition and depreciation of the actions taken by 
a  well-known aristocrat often presented as a  monster threatening a  homeland. Iwona 
Wołyniec, on the other hand, discusses considerations on the reasons, manifestations 
and results of a gradually decreasing number of people in the country that were unfor-
tunate for the Republic of Poland, retained in the journalism of the Great Sejm, as well 
as particular suggestions of how to prevent this negative tendency. The article closing 
the volume, by Bożena Mazurkowa, concentrates on the quotations taken from the an-
cient texts the works connected with the attempt to kidnap Stanisław August, the Great 
Sejm, and an anniversary of the enactment of the Constitution of May 3 were provided 
with, outlining inter-textual relationships between a motto and its source and the work 
preceded by it, as well as a  persuasive function of epigraphs in the contents referring 
to the mythic and historic history of Rome.

The authors of works included in the volume, concentrating on the elements and 
phenomena of an every-day life of different social groups of the “age of lights”, as well 
as the occasional events and private lives of famous figures in this very period, bring the 
ways of shaping, perceiving and describing various areas and aspects of reality closer.



La vie quotidienne et des moments exceptionnels des Lumières

2
En résidence, en voyage et sur la scène publique

Résumé

Le livre constitue la deuxième partie de la publication collective, issue du colloque 
polonais interdisciplinaire des chercheurs universitaires et des jeunes chercheurs de tous 
les grades, organisé à Katowice par le cercle académique des Lumières de l’Université 
de Silésie. Les dissertations recueillies dans le tome, écrites par des chercheurs expéri-
mentés ainsi que par les débutants, se concentrent sur des aspects, des conditionnements 
et des manifestations différents de la vie quotidienne et du style de vie des gens du 
XVIIIe siècle, ainsi que sur des faits et des évènements exceptionnels, qui, à l’époque, ont 
rebondi une large couverture, concernant des personnes concrètes ou la société entière. 
L’objectif d’observations se divise en trois espaces de la réalité polonaise de l’époque : 
des palais et des jardins d’aristocrates et des résidences de noblesse ; les lieux visités 
pour des raisons diverses par les Polonais à l’étranger et par les voyageurs étrangers en 
Pologne ; la scène publique dans la mesure politique, sociale, morale et historique. Les 
oeuvres purement littéraires, polonaises et étrangères (entre autres la poésie de circons-
tance, les poèmes dédiés, les pamphlets), les textes usuels (les mémoires, les relations de 
voyage, la correspondance), le journalisme de la Grande Diète et les projets artistiques 
d’aménagement des intérieurs des résidences de magnats qui manifestent les gouts des 
représentants de l’élite, sont à la base des enquêtes.

Cette publication apporte des conclusions importantes et de nouveaux contenus 
à  l’ensemble du savoir sur de différents aspects de la vie privée et publique au XVIIIe 
siècle, y compris une réception sensuelle du monde, établie dans les textes de l’époque. 
Les auteurs montrent de manière intéressante la coexistence des éléments du quotidien 
et des facteurs dépassant la routine dans de nombreux lieux et des sphères de la réalité 
contemporaine. Ils mettent en évidence comment les affaires purement personnelles se 
sont mélangées avec des intérêts individuels ou familiaux ainsi que des conjonctures 
au caractère public et inhabituel. En plus ils introduisent des trames importantes : la 
perception des aspects culturels, sociaux et civilisationnels de la réalité polonaise par les 
étrangers et la vision du monde hors des frontières de la Pologne par nos voyageurs.
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Un large éventail de problèmes de la vie en ville est caractérisé dans le volume 
avant tout de la perspective des mœurs à l’exemple des comportements différents des 
habitants de l’espace citadin. Dans le texte initial Agata Roćko se concentre sur une re-
lation de voyage de Friedrich Schulz, un bourgeois de Livonie, qui, pendant un séjour 
à Varsovie à l’époque de la Grande diète, a  immortalisé dans ses notes les lumières et 
les ombres de l’aristocratie de la capitale, en décrivant des résidences et des voyages 
des représentants de magnats ainsi que leurs activités sur la scène politique. Dorota 
Molińska sou met à une analyse détaillée la décoration d’intérieur de la résidence dans 
la capitale de Franciszek Bieliński et celle du palais à Puławy d’August Aleksander et 
Maria Zofia Czartoryski, conçue par Juste-Aurèle Meissonnier, en exposant des valeurs 
artistiques exceptionnelles et le choix des éléments et motifs de décoration, employés par 
l’artiste français, caractéristiques pour le rokoko du XVIIIe siècle. Katarzyna Kaczmarczyk 
se concentre sur l’espace autour des résidences européennes contemporaines (avant tout 
anglaises) et présente des thèmes principaux de la réflexion sur les jardins ; elle analyse 
avec rigueurs des facteurs sensuels, corporels et moteurs formant la plénitude de l’ex-
périence esthétique dans le jardin paysagé au XVIIIe siècle. Dariusz Piotrowiak présente 
les observations et les diagnostics des voyageurs de l’Europe de l’Ouest sur l’architecture 
et l’équipement des résidences de la noblesse polonaise au XVIIIe siècle et les conditions 
de vie en province de la partie appauvrie de cette couche sociale.

Dans la partie concernant les voyages et la cour des représentants des magnats, 
les trois historiens présentent dans leurs études des fragments de deux biographies 
et des démarches de deux membres de la famille princière de Radziwiłł. Paweł Gad 
décrit les détails du voyage (1721–1723) de Michał Kazimierz « Rybeńko » à l’Ouest ; 
en se référant à la correspondance du jeune magnat (surtout avec sa mère) et ses notes 
laconiques dans le journal, l’auteur reconstruit l’itinéraire du voyage, le cours et l’atmos-
phère de ses rencontres avec des représentants de l’aristocratie des cours européennes. 
Agata Muszyńska et Aleksandra Skrzypietz focalisent leur attention sur les péripéties 
matrimoniales des frères Radziwiłł, en soumettant à une analyse détaillée principale-
ment le matériel épistolaire de l’époque. La première des auteurs présente des détails 
inconnus auparevent de l’histoire malheureuse de la demande de la main de Maria Zofia 
Sieniawska par « Rybeńko », la seconde chercheuse décrit les démarches échouées de 
son frère cadet Hieronim Florian à Manneheim qui voulait épouser Marie Françoise de 
Palatinat-Soulzbach, la plus jeune des margraves, dont la dot aurait permis à Radziwiłł 
de récupérer une partie des territoires de Neuburg.

Les oeuvres analysées minutieusement par Aleksandra Norkowska font référence 
aux réalités de l’espace citadin au XVIIIe siècle. L’auteur de l’étude présente une vision 
de l’osmosphère de la ville, établie par les littéraires de l’époque, en montrant ses prin-
cipales propriétés, comme la domination des odeurs désagréables et l’incapacité de dif-
férenciation ophtalmologique des gens pauvres et des riches. Aurelia Has observe dans 
son texte le fonctionnement de la société de la ville – capitale dans la seconde moitié 
du XVIIIe siècle d’une perspective différente. Elle présente les images des habitants de la 
Varsovie de l’époque, esquissées dans les poèmes de Jan Czyż, un poète moins connu de 
l’époque du roi Stanislas, qui juge critiquement des distractions indécentes, la chasse in-
conditionnelle aux trésors, aux postes et aux mérites, ainsi que la corruption de la justice. 

La problématique de trois dernières dissertations est liée aux événements dont la 
signification politique et sociale était grande à l’époque du roi Stanislas, ainsi qu’aux 
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personnages connus de la scène publique. Szymon Piotr Dąbrowski reconstruit, à la base 
des pasquinades versifiées, des images péjoratives d’ Elżbieta Sapieżyna, où les trames 
et les motifs bibliques, mythologiques, ainsi que des références historiques, servaient 
à  démasquer et déprécier les démarches de l’aristocrate connue, présentée souvent 
comme un monstre menaçant la patrie. Iwona Wołyniec décrit avec détails les réflexions, 
établies dans le journalisme de la Grande diète, sur les causes, les manifestations et les 
résultats, fatals pour la République, de la diminution du nombre de la population, ainsi 
que les propositions concrètes de la contreopération à cette tendance nuisible. Dans la 
dernière étude, qui clôt le volume, Bożena Mazurkowa attire l’attention sur les citations, 
tirées des textes anciens, dont étaient dotées les oeuvres liées avec l’attentat sur le roi 
Stanislas August, la Grande diète, l’anniversaire de la proclamation de la Constitution 
du 3 mai. Dans chaque cas, l’auteur explique les relations intertextuelles entre la devise 
et sa source et l’oeuvre qui la contient, aussi que la fonction persuasive des épigraphes 
dans le contenu, qui se réfèrent à l’histoire mythique et réelle de Rome.

Les auteurs des travaux recueillis dans le volume, en se concentrant sur des élé-
ments et ds phénomènes de la vie quotidienne des couches sociales différentes de « l’âge 
des Lumières », ainsi que sur des événements inhabituels et des vies privées des per-
sonnages connus à ce temps-là, mettent en rapport les méthodes des gens de l’époque 
de formuler, de percevoir et de décrire des espaces et des aspects de réalité différents.
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